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 ه ـ1443  الجامعي:  العام   الت طبيقي  الل غة علم  والتخًص:  القسم   ماجستير  العلمية:  الدرجة

ــة لليل امِّطال الت عليمي لليلا  تداولي ا ــا ل تروم هذه الد ِّراســـــــــــ ؛ بالكشـــــــــــــ  عن وســـــــــــ
الاسـااتيييا  امِّطابي ة وللي ااا في صصـوت تعليم الل غة العربي ة لغة  يصيةو وهي الاسـااتيييا : 
بو  ـة ال   اجي ـةو ومعرةـة المقـايـــــــــــــــد الت عليمي ـة والا  الت ضـــــــــــــــامني ـةو والت وجيهي ـةو والت لمي،ي ـةو وااِّيـص

في صصــــوت مقرر القراءم للمســــتو ث الل الب والر اب  من ســــوضت  ضــــور هذه الاســــااتيييا  
بن ســـــــعود  ســـــــلســـــــلة تعليم الل غة العربي ة الت ابعة لمعهد تعليم الل غة العربي ة في جامعة الإمام محم د

الإســـلامي ة. ولت،قيل ذلب تبقت الد ِّراســـة المنهد الت داولو و  للت مدوصتها وةل إجراءات و   
 ا يهاو ةكان أهمها ما  لي:است خلصت صت

تمللت الاســــــــــــااتييية امِّطابي ة في النصــــــــــــوت القرا ي ةو  ما تمللت في عنوا   تلب  .1
ل اجتماع الاســــــــــــااتيييا  امِّطابي ة وتنوعها هيكلص ال عل النصــــــــــــوتو و د شــــــــــــك  

 الت عليمي في صصوت المدوصة.
المـدوصـةو وهي الغلبـة ال  لاءمـت  ضلبـت الاســــــــــــــااتيييـة الت وجيهي ـة عل  صصــــــــــــــوت   .2

الاتجاها  الموضـــــــــوعي ة الســـــــــا دم؛ إذ مللت القيم الد ني ة والســـــــــلو ي ة وا تمعي ة أبر  
 الموضوعا  ال  ع ني بها امِّطال الت عليمي.

ظهر الاعتنــاء بالتــ داوليــ ة في صصــــــــــــــوت المــدوصــةو تملــل ذلــب في تقــد  اللقــاةــة العربيــة  .3
أشـــــــكالهاو وتوظي  الأســـــــالييا المتضـــــــمنة للاصز  ا  ال   ان بمختل  يـــــــورها و 

 مسوضها اللقاةة العربية والقيود ا تمعية.
  ضــور الاســااتيييا  امِّطابي ة في النصــوت الت عليمي ة جاصبث؛ الأاصيا الأو أخذ  .4



ةيما  قتضــي  الســيااو وافخر ةيما  ســتدعي  الســياا الت عليميو وما  ســتلزم     كمن
ن تنوع لغوي و وصقـل  لطرا ل الت خـاتـيا ال   عتمـدهـا مت،ـدرو العربي ـةو ة،ضــــــــــــــور م

ــة هو  د ذات  ضا ة تعليمي ة؛ إذ ملل  إتقان  ــااتييية امِّطال في مدوصة الد ِّراســـــــــ اســـــــــ
ــي ة   ــويـ ــا لها وبواعب توظي ها هدة ا تعليمي او ومن هنا ت هر خصـ المتعلم فلي ااا ووسـ

طال تعليم العربي ة لغة  يصية.الاسااتييية امِّطابي    ة الموظ ة في خِّ
اتجهت مقايـــــــد منشـــــــس الن صـــــــوت إ  اســـــــي  معرةة جد دم إ  جاصيا المعارف  .5

الســـــــابقة للمتعلم ورقاةت  الأو ؛ لذلب جاء  وســـــــا ل ااِّيصالخ وللي ات  في امِّطال 
دم وإة،ام ا من تلب الموظ ة في الأنماط امِّطا ــاةة الت عليمي أ ل  ِّ بي ة الأخرىو إضـــــــــــ

وتصـــــــــــد ق  بما  تضـــــــــــمن و ةهو ضير موج  لمتلل    إ  إ با  المتعلم عل  تلقي امِّطال 
 مكذل أو معاض.
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A.H 

This study seeks to analyze the educational discourse pragmatically, 

revealing the means and mechanisms of discursive strategies in teaching 

Arabic as a second language texts. The strategies addressed are solidarity, 

directive, allusive, argumentative. The study also explores the educational 

purposes which justified the presence of these strategies in the second and 

third levels of the series of reading course texts for teaching Arabic at the 

Arabic Language Teaching Institute at Imam Muhammad Ibn Saud Islamic 

University. To achieve its purpose, this study applied the pragmatic 

method, and the analysis was carried out according to its measures. The 

most important findings of the study were the following: 

1. The discourse strategy is represented in the reading texts and in 

their titles. Moreover, the existence of various discourse strategies 

shaped the structure of educational act in corpus texts. 

2. The directive strategy prevailed in corpus texts, which agreed with 

the general objective trends. The religious, behavioral, and societal 

values represented the most prominent topics the educational 

discourse was concerned with. 

3. Focus on pragmatics appeared in corpus texts, which was 

represented by introducing the Arab culture with its types and 

forms on the one hand and employing the methods that justified 

text modifications based on Arab culture and societal restrictions 

on the other hand. 

4. The presence of discourse strategies in educational texts has two 

aspects: The first is what the context requires, and the other lies in 

what the educational context necessitates, the linguistic diversity it 

entails,  and the transmission of communication methods adopted 



by Arabic speakers. The presence of discourse strategy in the study 

corpus is an educational goal itself, for the learner’s mastery of its 

mechanisms, means, and use is an educational objective. Hence, 

the peculiarity of the discourse strategy employed in the discourse 

of teaching Arabic as a second language is evident. 

5. The purposes of the texts’ creator tended to establish new 

knowledge alongside the learner’s previous knowledge and his/her 

first culture. For this reason, the argument methods and 

mechanisms in educational discourse were less intensive than 

those used in other discourse patterns, in addition to the learner’s 

desire to receive the discourse and believe what it contains, as the 

discourse is not directed to a denying or objecting recipient. 
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